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شش، هفت ماه است که آمریکایی ها می گویند چند هفته به 
پایان مذاکرات نمانده است اما آنچه مسلم است این مذاکرات دو 
مساله اصل دارد. نخست آنکه دیگر مفهوم نقطه گریز بی معنا شده 
یعنی اینکه می گویند ایران به نقطه گریز نزدیک شده یا ممکن است 
نزدیک شود بی معنا شده چرا که ایران به سطحی از دانش و توانایی 
نرم افزاری دست پیدا کرده که هر آن اراده کند می تواند به اورانیوم 
90درصد برسد. لذا دیگر مثل سال 2015 نمی توانند این مذاکرات را 
به یک سال برسانند. مورد دوم که خیلی بیشتر اهمیت دارد وضعیت 
اقتصاد و شیوه معیشت مردم ایران است که مثل سال 2015 نیست. 
بین سال های 1390 تا 1400 رشد اقتصادی ایران با آمارهای رسمی 
کلا صفر بوده است. هر چند که با آمارهای غیر رسمی 3درصد هم 
منفی بوده است. بنابر این هر دو طرف در حال حاضر وضعیت مناسبی 
ندارند و باید گذار کنند به یک شرایطی که در آن شرایط بتوانند به یک 
حداقل هایی دست پیدا کنند. اینکه مطرح می کنند ما می خواهیم 
تصمیم سخت و سیاسی بگیریم نیز چندان قابل توجیه نیست چرا 
که کل موضوع سیاسی است. بخش فنی نیز از بخش سیاسی تبعیت 
می کند و تا زمانی که مساله در بخش سیاسی حل نشود در بخش 
فنی نیز حل نخواهد شد. این تحلیلی است که سر جمع می توان از 
شرایط فعلی مذاکرات ارائه داد اما اینکه در این کش و قوس و رفت و 
برگشت ها چه اتفاقی قرار است بیفتد بستگی دارد که فشار روی کدام 
طرف افزایش پیدا کند. یعنی فشار روی آمریکا افزایش پیدا کند یا 
ایران. مفهوم افزایش فشار نیز این است که سطح توان هسته ای ایران 
از قوه به فعل در بیاید که این مساله به آمریکایی ها فشار می  آورد. در 
مورد ایران نیز این است که شب عید در حال نزدیک شدن است و 
معمولا در شب عید به اقتصاد های جهان  بین یک و نیم تا دو برابر 
فشار می آید. یعنی اگر در شهریور ماه می توانستید با ریزش مثلا 40، 
50یا 100هزار میلیارد تومان حالت متوازتی پیدا کنید در شب عید 
این به 200 هزار میلیارد تومان می رسد چرا که دولت باید عیدی، 
پاداش و حقوق های کارمندان را بدهد که خودش فشار زیادی به 
دولت می آورد. در این شرایطی که قیمت سیب زمینی به نزدیک 20 
هزارتومان رسیده و قیمت شلغم نزدیک قیمت موز رسیده وضع ایران 
نیز چندان مناسب و مساعد نیست. لذا به نظر می رسد که دو طرف تا 
شب عید وقت دارند کاری انجام دهند و غیر از آن هیچ زمانی در کار 
نخواهد بود. آنچه مسلم است تا زمانی که ایران و آمریکا روبه روی هم 
پای میز مذاکره ننشینند و از یک مشکل کوچک مثل جریان نرفتن 
تیم ملی کشتی به مسابقات تا معضلات بزرگ تر گفت وگو نکنند این 
مسائل همین طور باقی می ماند. لذا تا مذاکره مستقیمی صورت نگیرد 
معضلات به قوت خود باقی خواهند ماند. با توجه به نظر مقام معظم 
رهبری که اخیرا فرمودند مذاکره با دشمن به معنای تسلیم نیست 
به نظر می رسد که راه تعامل از طرف ایران باز است و آمریکایی ها نیز 
استقبال کردند که فقط باید مذاکره صورت بگیرد تا در نهایت توافق 

شکل گیرد.

مذاکرات تا شب عید باید به نتیجه برسد 

۵۰ نماینده مجلس کرونایی شدند 
نمایندگان کرمانشاه، قم و علی آباد به ویروس کرونا مبتلا شدند. 
محمد رشیدی نماینده کرمانشاه در مجلس شورای اسلامی در صفحه 
رسمی توئیترش از ابتلایش به ویروس کرونا خبر داد و نوشت: »برای بار 
سوم مبتلا به کرونا شدم. خیلی مراقبت کنید که این سویه جدید کرونا 
سرعت ابتلا و سرایتش بالاست. در امان خدا باشی.»رحمت ا... نوروزی 
نماینده علی آباد در مجلس شورای اسلامی نیز از ابتلای خود به ویروس 
کرونا خبر داد و گفت: حال عمومی بنده مناسب است و در حال حاضر 
در منزل بستری هستم.پیش از این مجتبی یوسفی عضو هیات رئیسه 
مجلس گفته بود که از تعداد 120 نماینده ای که از آنها تست کرونا 
گرفته شده است، 4۷ تن به کرونا مبتلا شده اند. شیوع کرونا در مجلس، 

تصویب بودجه را مختل کرد؟

 تقدیم پیش نویس الگوی
 اسلامی - ایرانی پیشرفت به رهبر انقلاب 
رئیس مرکز الگوی اسلامی - ایرانی پیشرفت 
از آماده شدن پیش نویس این الگو خبر داد و گفت 
که پس از دریافت آخرین نظرات مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، این پیش نویس برای تأیید و ابلاغ به 
مقام معظم رهبری تقدیم می شود. صادق واعظ زاده 
گفت: اکنون پس از 10 سال مطالعه و طراحی، 
به زمان رسمیت یافتن الگوی اسلامی - ایرانی 
پیشرفت نزدیک می شویم. از طرف دیگر در ابتدای 
طراحی برنامه هفتم توسعه کشور هستیم. لذا 
تشریح و توضیح الگوی اسلامی - ایرانی پیشرفت 
به عنوان مبنا و چارچوب اسناد برنامه ای کشور 

ضروری است. 

واکنش به صادرنشدن ویزای آمریکا
سخنگوی دولت در واکنش به صادر نشدن 
روادید برخی اعضای تیم ملی کشتی ایران توسط 
آمریکا نوشت: جابه جایی دولت ها تغییری در رویه 
ضد مردمی و ضد حقوقی دولت ایالات متحده ایجاد 
نمی کند. علی بهادری جهرمی در حساب کاربری 
خود در توئیتر نوشت: ممانعت دولت آمریکا از 
صدور روادید اعضای تیم ملی کشتی ایران بار دیگر 
نمایان کرد، جابه جایی دولت ها تغییری در رویه 
ضد مردمی و ضد حقوقی دولت ایالات متحده 
ایجاد نمی کند. به دلیل صادرنشدنِ ویزای ۶ نفر 
از اعضای تیم ملی، سفر آزادکاران ایرانی به آمریکا 
برای برگزاری دیدار دوستانه در تکزاس لغو شد. 
این درحالی است که رئیس فدراسیون کشتی 
ایران از تیم کشتی آمریکا دعوت کرده که به ایران 

سفر کند. 

 شکوه شخصیت »امام«
 با عناوین تعریف نمی شود

وزیر ارشاد دولت اصلاحات گفت: اینکه کسانی 
بگویند »آقای خمینی« و یا »خمینی«! طنین 
آوازه نام و نشان امام خمینی در گوش ملت ایران 
 . . . و ملت های منطقه خاموش نمی شود. عطاا
مهاجرانی در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: 
» الحمدلله رب العالمین… که بار دیگر توفیق درک 
ماه عزیز سرشار از برکت و معنویت و نشاط ماه 
رجب را بهره مان گردانید. ماه رجب امسال با دهه 
فجر انقلاب اسلامی تقارن دارد. امام خمینی رضوان 
ا... تعالی علیه، سرفصل جدید تاریخ معاصر کشور و 
ملت ماست. نسل ما هویت خویش را مدیون امام و 
انقلابیم،  دیده ام و می بینم که برخی که هویتشان را 
از امام و انقلاب اسلامی دارند. ظاهرا از عنوان امام 
و یا حتا برخی از آنان از عنوان آیت ا... برای امام 
خمینی استفاده نمی کنند! گمان می کنند اعتبار 
شخصیت و شکوه امام خمینی وابسته به اینان 
است!  امام خمینی در جایگاهی از تاریخ ایران و 
تاریخ اسلام قرار دارد، که با عناوین، شکوه شخصیت 
ایشان تعریف نمی شود. گو آنکه کسانی بگویند: 
آقای خمینی و یا خمینی! طنین آوازه نام و نشان 
امام خمینی در گوش هوش ملت ایران و ملت های 
منطقه خاموش نمی شود. و: زین قصه هفت گنبد 

افلاک پر صداست«

خبـــر

محسن جلیلوند
تحلیلگر مسائل بین الملل 

آقای شریعتمداری! غرب ستیز 
بودنت را باور کنیم یا کامپیوتر ای مک 

آمریکایی روی میزت را
ادامه از صفحه اول/   حرف هایت را باور می کنیم. 
در روزنامه کیهان با بیان صحبت های گمراه کننده 
و تشویش اذهان عمومی اعلام کردید که بنده 
آسانسوری بالا رفته ام و به دروغ و کذب اعلام کردید 
عضو هیات علمی شده ام. بنده از قبل از اینکه افتخار 
دامادی آقای دکتر روحانی را داشته باشم، دکتری 
تخصصی دارم، مدرک خلبانی در سال 1385 از 
مرکز آموزش های هوایی هما گذرانده ام، مشاور 
وزارتخانه نفت و رئیس نخبگان کشورهای اسلامی و 
قائم مقام معاون برنامه ریزی پژوهشگاه صنعت نفت 
کشور بوده ام. شما با چه تخصصی از سال 13۷2 بر 
مدیریت روزنامه کیهان تکیه زده اید؟ این بنده خدا 
دارای8 مدال طلای جهانی از کشورهای مختلف نظیر 
کانادا، آلمان، آمریکا و.... هستم و پرچم نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران را در آمریکا در بین 90 کشور 
دنیا به اهتزاز در آورده ام و در عمل ثابت کرده ام روی 
پای خود ایستادن را و نه شرقی و نه غربی یعنی این. 
شما برای این کشور کجا افتخار آفرینی کرده اید؟ 
کجا پرچم ایران را بالا برده اید؟ امروز پس از نزدیک 
30 سال مدیریت جنابعالی چه تحولی در روزنامه 
کیهان اتفاق افتاده است؟ سرنوشت مجلات آن و 
تیراژ روزنامه چقدر شده، چه دستاوردی داشته اید؟ 
دولت تدبیر و امید با بدترین وضعیت مالی دولت را 
از دولت قبل تحویل گرفت و با بهترین وضعیت مالی 
آن را تحویل آقای رئیسی داد که در تاریخ ایران کم 
نظیر بود رقمی بیش از 8 میلیارد دلار که دوستان تان 
با این پول تا امروز کشور را اداره کرده اند. در جای دیگر 
اشاره کردید تنها پس از چند ماه شرکت های غربی 
به بهانه خروج آمریکا از برجام کشور را ترک کردند، 
بفرمایید روسیه و چین برای ما چه کردند؟ چرا نفت 
ما را نخریدند؟ آقای شریعتمداری راه پیشرفت کشور 
اعتماد به جوانان و علم است. همان طور که رهبر 
معظم انقلاب بارها بر آن تاکید کرده نه شرق برای ما 
آورده ای داشته و نه غرب. اما ضرر شرق کمتر از غرب 
نبوده است، چرا که خاک پاک ایران را از سرزمین 
مادری جدا کرده اند. بلایی که روس ها بر سردار ملی 
و سالار ملی ما آوردند فراموش نکرده ایم همان طور 
که کودتای 28 مرداد آمریکا و انگلیس را فراموش 
نخواهیم کرد.»نه شرقی نه غربی«؛ اما به این معنا 
نیست که با دنیا جنگ کنیم، بلکه به قول ستارخان 
که به پاختیانوف کنسول روس که می خواست بیرقی 
از کنسولگری روس سر در خانه ستارخان بزند، گفت: 
»من می خواهم هفت دولت به زیر بیرق ایران بیایند، 
من زیر بیرق بیگانه نمی روم.« این تفکر نه شرقی نه 

غربی است. ما نوکر ملتیم والسلام.

رئيس جمهور خواستار رفع »بي عدالتي در پرداخت ها« شد؛

اذعان به حقوق هاي نجومي در اين دولت 
    برنامه گذار از دولت الکترونيک به دولت هوشمند هر چه سریع تر تدوین شود

با مجمع  رئیس جمهور در نشست  آرمان ملی:   
نمایندگان استان های ایلام، کرمانشاه، کردستان و همدان 
بیست و سومین جلسه شورای اجرایی فناوری اطلاعات با 
بیان اینکه بنای دولت بر این است که با همت و تلاش همه 
مدیران و دستگاه ها کارِ مردم تسهیل و دسترسی آنان به 
خدمات افزایش یافته و آسان شود، تاکید کرد: این نگاه 
باید در همه بخش های دولتی و حکومتی وجود داشته باشد 
تا مردم از دویدن به دنبال خدمات نجات یابند و خدمات 
دولتی کاملا در دسترس آنها قرار گیرد. اهم اظهارات سید 

ابراهیم رئیسی از این قرار است: 
  استان هایی که امروز در نمایندگان آنها در جلسه 
حضور دارند سهم قابل توجهی در دوران دفاع مقدس 
داشتند و به واقع دین خود را به نظام و انقلاب ادا کرده اند و 
لذا باید همه تلاش خود را برای رفع کاستی ها و مشکلات 
مردم این استان ها به کار بگیریم. سازمان برنامه و بودجه 
به تبع رویکرد کلی دولت، اجرای عدالت را مبنای 
اصلی اقدامات خود قرار داده و بر همین اساس در حوزه 
برنامه ریزی، سند آمایش سرزمینی محور برنامه ریزی های 

دولت برای ریل گذاری و اجرای عدالت قرار گرفته است. 
  سند آمایش سرزمینی باید به عنوان یک سند مهم 
در نگاه و عمل دولت و نمایندگان مجلس مبنا قرار گیرد 
تا بتوانیم با توجه به محدودیت اعتبارات بهترین عملکرد 
را داشته باشیم. ایجاد صندوق توسعه استان ها یکی دیگر 
از اقدامات دولت در راستای اجرای عدالت است، دولت 
تنخواهی برای این صندوق ها در نظر گرفته اما منبع اصلی 
تامین اعتبارات این صندوق ها درآمدهای استانی است که 
به استانداران و نمایندگان مجلس اجازه می دهد به پشتوانه 
این صندوق ها با دستی بازتر رفع مشکلات استان را دنبال 
کنند. با توجه به حجم بالای پروژه های نیمه تمام در کشور، 
دولت درصد پیشرفت این پروژه ها را به عنوان اصلی ترین 
شاخص برای اولویت بخشی به تکمیل آنها قرار داده است. 

   استانداران استان های کردستان، کرمانشاه و ایلام 
می توانند با اطلاع  وزارت امور خارجه با استان های همجوار 
در کشور همسایه در راستای توسعه مبادلات و به ویژه فعال 
کردن بازارچه های مرزی تعامل داشته باشند. فعال کردن 
بازارچه های مرزی می تواند موضوع کولبری و تجارت ته 
لنجی و به ویژه قاچاق کالا را سامان دهد و علاوه بر آن 

به معیشت مرزنشینان و تامین نیازهای کشور نیز کمک 
کند. فلسفه اصلی تشکیل این مناطق ایجاد رونق در تولید 
و صادرات کالا بود اما امروز برخی از این مناطق به کانون 
واردات تبدیل شده اند. رونق تولید و صادرات و در کنار آن 
اقتصاد گردشگری مناطق آزاد با جدیت در دولت سیزدهم 
دنبال می شود. در نیمه دوم سال جاری تلاش ها و اقدامات 

برای ایجاد اشتغال سرعت یافته است. 
  بی عدالتی های موجود در زمینه پرداخت حقوق بسیار 
نگران کننده است و دولت در همین راستا در حال نهایی 
کردن لایحه ای است تا پرداخت حقوق به همه کسانی که 
از دولت حقوق دریافت می کنند، عادلانه شود. متاسفانه در 
ماه های پایانی دولت قبل لوایحی در زمینه حقوق و مزایای 
برخی بخش ها به مجلس ارائه شد که کارِ کارشناسی کافی 
روی آنها انجام نشده بود. دولت بعد از بررسی با برخی از این 
لوایح موافقت کرد اما باید این نکته را در نظر داشته باشیم 
که دولت مسئول اجرای عدالت در قبال همه 85 میلیون 
جمعیت کشور است. امروز وقتی به قانون نظام هماهنگ 
پرداخت نگاه می کنیم می بینیم که استثنائات بسیاری بر 
این قانون تحمیل شده تا آنجا که اصل قانون را بلااثر کرده 
است و آنچه باقی  مانده بیش از اجرای عدالت باعث ایجاد 

تبعیض می شود
  نباید اجازه داد چانه زنی در نظام پرداخت حقوق 
جای عدالت را بگیرد چرا که چانه زنی حدِ یقف ندارد؛ دولت 
موظف است همه حقوق بگیران را عادلانه و به یک چشم 
ببیند. دولت سیزدهم برای اجرای عدالت عزم جدی دارد 
و تهیه پیوست عدالت برای همه لوایح و اقدامات دولت به 
ویژه لایحه بودجه انجام خواهد شد. در لایحه بودجه سال 
1401 ابعاد مختلف این موضوع را در نظر گرفتیم و باید در 
نظر داشته باشیم که هر تصمیمی درباره این موضوع باید 
با اجماع نسبی، اقناع افکار عمومی و از همه مهم تر در نظر 

گرفتن اقدامات جبرانی کافی اتخاذ شود. 
  یکی از اقدامات لازم در ارتباط با شورای اجرایی 
فناوری اطلاعات آن است که آیین نامه اجرایی آن هر چه 
سریع تر در شورای عالی فضای مجازی به تصویب برسد. 
اقدام مهم دیگر آن است که باید یک ارزیابی و آسیب شناسی 
از آن بخش از اقداماتی که تاکنون در راستای اجرای 
مصوبات این شورا انجام شده، صورت گیرد تا ببینیم که چه 

مقدار از اهداف محقق شده و دلیل عدم اجرای کامل بخش 
دیگر مصوبات چه بوده است؟ اینکه دستگاه های اداری در 
جایگاه تنظیم گری قرار بگیرند و اجرای مصوبات و ارائه 
خدمات به بخش خصوصی واگذار شود کار درستی است که 

هر جا انجام شده بسیار مفید و موثر بوده است. 
   اگر شبکه ای فکر می شد و دستگاه ها به موقع به 
وظایف خود عمل می کردند، امروز دولت الکترونیک 
محقق شده بود و به سوی استقرار دولت هوشمند حرکت 
می کردیم. تسهیل خدمات رسانی به مردم، ارتقای شفافیت 
و مبارزه با فساد از نتایج و ثمرات تحقق دولت الکترونیک 
است؛ باید تلاش کنیم عقب ماندگی ها در زمینه دولت 
الکترونیک هر چه سریع تر برطرف شوند. ماموریت 
اصلی دستگاه ها در این زمینه باید چابک سازی با نگاه به 
ضرورت های کشور و نیازهای نظام اداری، در راستای 
تسهیل و تسریع خدمت رسانی به مردم باشد. تحول در 
نگاه ها و نگرش ها، تحول در فرآیندها  و تحول در نهادها 
و سازمان ها سه مرحله ایجاد تحول در نظام اداری کشور 
است؛ مسئولان دستگاه ها باید تمام موانع در مسیر تحقق 
دولت الکترونیک را برطرف کنند تا تبادل اطلاعات میان 
دستگاه ها با یکپارچه سازی سامانه های اطلاعاتی در قالب 

دولت الکترونیک تسهیل و تسریع شود. 
   سامانه واحد تجارت نیز باید هر چه سریع تر تکمیل 
شود، وظایف در نظر گرفته شده برای دستگاه ها در راستای 
تحقق دولت الکترونیک دقیقاً ذیل عمل به قانون و سندهای 
بالادستی تعریف شده است. ایجاد درگاه واحد دولت 
هوشمند و الزام دستگاه ها به ارائه خدمات از طریق آن، 
اصلاح فرآیندهای ارائه خدمات با رویکرد کاهش و حذف 
مراجعات، راه اندازی داشبوردهای مدیریتی برای ایجاد 
امکان نظارت دقیق و به موقع از سوی مدیران بر فرآیندهای 
الکترونیک از جمله اقداماتی است که باید در راستای 
تسریع تحقق دولت الکترونیک انجام شود. اگر در جایی از 
ظرفیت های موجود درست و بهینه استفاده نمی شود باید 

این نقص را برطرف کرد. 
همه دستگاه های دولتی از پیشرفت کارها گزارش   
مستمر ارائه دهند تا بتوان روند پیشبرد اهداف را به طور 
دقیق ارزیابی و با شناسایی دلایل کُندی یا موانع پیشرفت 
امور آنها را برطرف کرد. بنای دولت بر این است که با همت 
و تلاش همه مدیران و دستگاه ها، کارِ مردم تسهیل و 
دسترسی آنان به خدمات افزایش یافته و آسان شود، این 
نگاه باید در همه بخش های دولتی و حکومتی وجود داشته 
باشد تا مردم از دویدن به دنبال خدمات نجات یابند و 
دستگاه ها و خدمات دولتی کاملا در دسترس آنها قرار گیرد.

 رئیسی 
شب و روز ندارد

امام جمعه موقت تهران گفت: 
دهه فجر مثل عاشورا و غدیر است 
و باید همه ساله مردم این جشن 
پیروزی را تکرار کنند تا این جریان 
فکری عمیق تاریخی به نسل های 
بعد نیز منتقل شود. حجت الاسلام 
صدیقی در مورد اقدامات دولت 
سیزدهم افزود: رئیسی شب و روز 
ندارد؛ می گفتند ایشان بعضی شب ها 
را در دفترشان می خوابد. امروز یک 
قیام آغاز شده و اگر مردم کمک 
کنند پیروزی کامل را در اقتصاد 
شاهد خواهیم بود. صدیقی در مورد 
مشکلات کشور اظهارکرد: مشکلات 
ما مربوط به انقلاب نیست. مشکلات 
ما  مربوط به کسانی است که از 
انقلاب فاصله گرفتند و ایدئولوژی 
انقلاب را قبول ندارند. آن ها ولایت 
فقیه را در ردیف سایر رهبری ها 
می دانند. هر جا هرکسی به این 
آرمان الهی انقلاب دل سپرد و با 
رهنمودهای نایب امام زمان عمل 
کرد انقلاب سرافراز شده است. وی 
گفت: امروز ما ابر قدرت هستیم تا 
جبهه مقاومت یمن فقیر قدرت های 

جهانی را به چالش بکشد.

سـرمقــاله

سخنی به اغراق نرفته است اگر گفته شود که میان آنچه که 
در تاریخ معاصر ایران به نام انقلاب اسلامی نام گرفته اهداف، 
آرمان ها و خواسته های آن از یک سو چرا و چگونه آن آرمان و 
واقعه تحقق پیدا کرد و مسائلی از این دست و آنچه بعد از چهل و 
سه سال جوانان دهه های ۷0 و 80 از آن می فهمند فاصله است. 
به رغم تمام اقداماتی که صورت گرفته چه در دهه های مختلف 
فجر، چه در آموزش های دبستان، راهنمایی، دبیرستان و در 
دانشگاه ها و چه در سریال های تلویزیونی اگر امروز از جوانانی 
که 18سال، 20سال یا 25سال دارند در مورد انقلاب چند کلمه 
و سطر بپرسیم روایت چندانی برای گفتن ندارند. چرا اینگونه 
شده و چرا اینقدر شکاف در نسل های بعد از انقلاب با اهداف و 
آرمان های انقلاب به وجود آمده است؟ باور نکردنی است اما 
نسل های بعد از انقلاب بیش از انقلاب اسلامی توجه بیشتری 
به انقلاب مشروطه و ملی شدن نفت دارند. پاسخش این است 
که نسل های پس از انقلاب حتی موارد چندانی نمی توانند پیدا 
کنند که به آنها دل خوش کنند و از دیدگاه خود آنها را دستاورد 
انقلاب بدانند. سر افکندگی از حال و نا امیدی از آینده در 
حقیقت آن چیزی است که نسل جدید به نظرش می رسد و در 
مورد آن بیان می کند نسل  های دهه هفتاد و هشتاد واقعا خاطره 
موثر وعمیقی نمی توانند ذکر کنند. هر چه هست سر گشتگی 
از آینده است. چرا اینگونه شد و آیا  این نتیجه ای که پس سال ها 
اینگونه شده اجتناب ناپذیر می بود، جای بحث است. یقینا آنچه 
که با ضرس قاطع می توان گفت به هیچ وجه برای مردم باور 
کردنی نبود که در چنین حال و روزی باشیم. محال ممکن است 
انقلابی که به خاطر آزادی و قانون برپا شده چهل و سه سال به 
آنچه می خواستیم در حد مطلوب نرسیدم. گام اول در رهایی 
از وضع موجود آن است که بفهمیم چرا اینگونه شد و چه بر سر 
آرمان ها و اهداف انقلاب رفت و چه نسبتی میان این اهداف و 
آرمان هایی که امروزه گفته می شود اهداف و آرمان های انقلاب 
اسلامی بوده با آن اهداف وجود دارد. چرا آن آرمان ها کنار رفتند 
و جای خود را به اهداف امروزی دادند. از چه چیزهایی نباید 

غفلت می کردیم.

انقلاب و نسل  های بعد از آن

صادق زیبا کلام 
استاد دانشگاه

می توان به توافق برد- برد 
دست پیدا کرد

از گردنه های سخت عبور 
کرده ایم

یک تحلیلگر سیاست خارجی گفت: 
معتقدم می توان با کشوری همچون 
آمریکا و قدرت های زورگو به توافق 
برد-برد دست پیدا کرد زیرا هر طرف، 
انتظاری منطبق بر مولفه های قدرتش 
از خود دارد و اگر هر طرفی براساس 
همین مولفه های قدرت امتیاز بدهد و 
امتیاز بگیرد، توافق برایش راضی کننده 
است. حسن بهشتی پور افزود: بنده 
جزو آن افرادی هستم که نه تنها از 
دستیابی به توافق خوشحال خواهم 
شد چرا که معتقدم مشکلاتی از مردم 
رفع خواهد شد و مردم ما شایسته 
زندگی بهتری هستند و از طرف دیگر 
نیز معتقدم می توان با کشوری همچون 
آمریکا و قدرت های زورگو به توافق 
برد-برد دست پیدا کرد زیرا هر طرف، 
انتظاری منطبق بر مولفه های قدرتش 
از خود دارد و اگر هر طرفی براساس 
همین مولفه های قدرت امتیاز بدهد و 
امتیاز بگیرد توافق برایش راضی کننده 
است. در این روند هم مولفه قدرت 
تنها نظامی نیست بلکه مجموعه ای 
از سهم ها در تجارت، نفوذ فرهنگی و 
ژئوپلیتیک مولفه های قدرت هستند. 

فرمانــده کــل سـپاه پاسداران 
با بیان اینکه ایران 43 سال است در 
مقابل فشار حداکثری آمریکایی ها و 
هم پیمانان عربی و اروپایی او باعظمت 
ایستاده است، گفت: امروز دشمنان 
به قدرت جمهوری اسلامی در منطقه 
پی برده اند و در حال عقب نشینی 
هستند، آن ها همه ابزارها را به کار 
گرفتند اما شاهکار ولایت و هنر امامت 
این بود که انرژی دشمن را ظرف 
43 سال تخلیه کرد و شکست را بر 
امپراتوری بزرگ آمریکا تحمیل کرد. 
سردار سلامی افزود: تحریم اقتصادی 
یک طراحی قدرتمند جهانی بود که 
من به جرات می گویم هیچ کشوری و 
حتی خود آمریکا قادر نیست در برابر 
این نوع تحریم دوام بیاورد اما تدابیر 
و حکمت های رهبر معظم انقلاب 
و صبر ملت و مجاهدت اقتصادی 
آنان به تدریج آثار خطرناک این 
توطئه جهانی را خنثی کرد و امروز 
از مخاطرات تحریم  عبور کرده ایم و 
اثرات آن را کاهش داده ایم اما هنوز 
برخی مشکلات پا برجاست ولی از 

گردنه های سخت آن عبور کرده ایم.

مقام معظــــم رهبــری دیــــدار با 
دست اندرکاران همایش حضرت حمزه )ع( 
گفتند: حقیقتاً خیلی متشکّرم از شما آقایان 
محترم که به این فکر افتادید و این اقدام 
بزرگ را انجام دادید. البتّه این یک مقدّمه 
است؛ یعنی این اقدام شما و این بزرگداشت 
جناب حمزه )سلام ا... علیه( یک زمینه سازی 
و منبع سازی است برای کارهای بعدی. کار 
اصلی را بایستی هنر انجام بدهد و حتماً 
بایستی هنرهای نمایشی، هنرهای زبانی و 
تجسّمی به کار برود برای این قضیّه تا مقصود 
از تکریم و بزرگداشت شخصیّتی مثل جناب 
حمزه حاصل بشود؛ وَالّا با صِرف بزرگداشت 
به نتیجه نمی رسد، خب حالا ممکن است 
چون در رسانه ها پخش می شود، یک برهه ای 
از زمان اسم این بزرگوار پخش بشود؛ 
لکن آن کاری که شما می خواهید انجام 
بدهید و می خواهید فرهنگ سازی بکنید 
و الگوسازی بکنید، جز با کار هنری به طور 
کامل انجام نمی گیرد و ناقص خواهد ماند. 
حضرت آیت ا... خامنه ای افزودند: بنابراین، 
کارتان بسیار خوب است. هر چه می توانید 
همان طور که اشاره هم کردید و درست 
است بر اتقان تکیه کنید و کیفیّت را بالا 
ببرید؛ این موجب می شود که آن کسی که 
می خواهد کار هنری بکند، منابع لازم و 
مستندات لازم را در اختیار داشته باشد ایشان 
مّا چند جمله ای درباره  جناب  فرمودند: ا
حمزه )سلام ا... علیه(. واقعاً ایشان یکی از 
اصحاب غریب رسول ا... )ص( است، آن هم 
با آن نقشی که ایشان داشته است. در هنگام 
ایمان آوردنش، آن کیفیّت ایمان آوردن 
این بزرگوار است که علناً فریاد می زند من 
مسلمان شدم و اعلامِ اسلام می کند، بعد از 
آنکه به گفته ی ابن اثیر یک کتک مفصّلی 
ـ در اسُدالغابة، ابن اثیر  به ابوجهل می زند ـ
این جوری می گوید بعد، مساله ی هجرت، 
ورود در مدینه و تأثیراتی که شخصیّت ایشان 
داشته در بنای این عمارت باشکوه اسلامی 
که پیغمبر می خواهد در آن محیط کوچک 
انجام بدهد؛ بعد، بنا بر یک روایت، اوّلین 
سریهّ ای که پیغمبر می فرستند سریهّ ی 
جناب حمزه است که برای او پرچم می بندند 
و او را می فرستند به جنگ؛ بعد هم در جنگ 
بدر و آن حرکت عظیمی که ایشان و آن دو 
بزرگوارِ دیگر انجام دادند و بعد هم در جنگ 
احُد. مقام معظم رهبری بیان کردند: وقتی 
که جناب حمزه می جنگید، یک علامتی 
با خودش داشت؛ در لباسش و هیأتش یک 
ً در جنگ بدر است  علامتی داشت ظاهرا
یکی از آن اسرا می گوید صاحب آن علامت 
چه کسی بود؟ گفتند حمزةبن عبدالمطّلب 
بود؛ گفت هر چه به سر ما آمد به وسیله ی 
او آمد؛ او بود که در بدر پدر لشکر کفّار را 
درآورد! یعنی یک چنین شخصیّتی بود؛ با 
این وضعیّت، این بزرگوار ناشناخته است، 
اسمش مطرح نیست، شرح حالش مطرح 
نیست، خصوصیّاتش مطرح نیست، ایشان 
واقعاً غریب است. حضرت آیت ا... خامنه ای 
گفتند: واقعاً خدا رحمت کند مصطفی عقّاد را 
و باید تشکّر کنیم از او که در فیلم »الرّسالة« 
این شخصیّت بزرگ را در قالب یک اثر فاخر 
انصافاً فاخر است؛ به خصوص بخش مربوط 
به حمزه اش که خب بازیگرش هم بازیگر 

فوق العاده معروف و مهمّی است، حقیقتاً یک 
جلوه ای دارد توانسته تا حدودی زندگی این 
بزرگوار را به تصویر بکشد؛ البتّه تا حدودی. 
و این کار بایستی انجام بگیرد. البتّه این کار 
در مورد دیگر صحابه ی پیغمبر هم باید انجام 
بگیرد: در مورد عمّار همین کار باید بشود؛ در 
مورد جناب سلمان باید بشود؛ در مورد جناب 
مقداد. ایشان افزودند: مقداد را چه کسی 
می شناسد؟ چه کسی می داند که او چه کرد؟ 
حتّی درباره ی بعضی از اصحاب درجه ی یک 
دارد که بعد از پیغمبر »حاصَ حَیصَة«، مگر 
مقداد؛ فقط او بود که هیچ تکان نخورد؛ اینها 
خیلی مهم است؛ اینها را بایستی زنده کرد، 
احیا کرد. یا جناب جعفربن ابی طالب همین 
جور؛ به خصوص که زندگی جناب جعفر، 
ظرفیّت هنری و به تعبیر خودشان ظرفیّت 
درامی اش خیلی زیاد است؛ آن سفر به حبشه 
و کیفیّت آن و رفتن و برگشتن و مانند اینها؛ 
خیلی کار باکیفیّتی است و از لحاظ هنری 
می شود پرداخت خوبی انجام داد. بنابراین 
آنچه در درجه  اوّل می شود گفت، این است 

که این بزرگوار انصافاً غریب است. 
   معاهده با خدا و پيغمبرش 

... خامنه ای بیان کردند:  حضرت آیت ا
علاوه  بر این کارها، به نظر من آن فرمایش 
امیرالمؤمنین )ع( و آن روایت درباره ی جناب 
حمزه که نورالثّقلین از خصال نقل می کند من 
البتّه در نورالثّقلین دیدم، به خصال مراجعه 
نکردم روایت مهمّی است. حضرت امام باقر 
)ع( از امیرالمؤمنین )ع( نقل می کند. همین 
عبیدةبن حارث که اصلًا کسی نمی شناسد 
این بزرگوار را؛ یکی از آن سه نفر بود که در 
جنگ بدر به میدان رفت، بعدها هم به شهادت 
رسید. هیچ کس اصلًا از ایشان خبری ندارد؛ 
حضرت امیر اسم او را می آورد : من و عمویم 
حمزه و برادرم جعفر و پسر عمویم عبیده، بر 
یک موضوعی با هم توافق کردیم، با خدا و 
پیغمبرش معاهده کردیم؛ یعنی نشسته اند 
قرار گذاشته اند. امیرالمؤمنینِ جوان، با عموی 
مسنّش جناب حمزه که دو سال یا بنا به 
روایتی چهارسال از پیغمبر بزرگ تر بوده و 
ضمناً برادر رضاعی پیغمبر هم هست با آن 
برادر و با آن پسر عمو نشسته اند و قرارداد 
بسته اند بر یک امری که قاعدتاً »جهاد حتّی 
الشهادة« است؛ یعنی ما در این راه، در این 

حرکت، بی محابا می رویم تا لحظه  شهادت. 
کردند:  اظهار  رهبری  معظم  مقام 
خب، اینها خیلی مهم است؛ اینکه از زبان 
امیرالمؤمنین، این جور شخصیّت ها تمجید 
بشوند و بزرگ بشوند و به رخ کشیده بشوند، 
نشان دهنده ی عظمت این موضوع و عظمت 
این شخصیّت  است. خود پیغمبر اکرم به 
نظر میرسد که از همان لحظه ی اوّل که 
ایشان شهید شد، خواستند از او الگو درست 

کنند؛ اینکه پیغمبر به او لقب »سیّدالشّهدا« 
دادند؛ و بعد وارد مدینه شدند و دیدند زنهای 
انصار گریه می کردند، ناله می کردند، زاری 
می کردند چون در جنگ احُد ۷0 نفر شهید 
شدند که 4 نفر از مهاجرین بودند و ۶۶ نفر 
از انصار به شهادت رسیده بودند پیغمبر 
یک قدری گوش کرد، بعد فرمود که حمزه 
گریه کننده ندارد. این خبر به گوش زن های 
مدینه رسید و همه گفتند که قبل از اینکه 
برای شهید خودمان گریه کنیم بر حمزه 
گریه خواهیم کرد. پیغمبر وادارشان کرد 
دیگر؛ یعنی وادار کرد همه  مدینه را بر او گریه 
کنند؛ پیغمبر غوغا درست کرد همه  مدینه را 
برای جناب حمزه. معنای این چیست؟ این 
]یعنی[ پیغمبر می خواهد حمزه را برجسته 
.. خامنه ای گفتند: او  . کند. حضرت آیت ا
سیّدالشّهدا است، و کسی است که همه باید بر 
او گریه کنند. این الگوسازی است و برای آن 
روز هم فقط نیست؛ برای همیشه  تاریخ است 
و برای همه  مسلمین است؛ بنابراین کار شما 
مربوط به داخل کشور و ایران نیست؛ کاری 
دارید می کنید که اگر ان شاءا... خوب از آب 
دربیاورید که من امیدوار هم هستم که کارتان 
خوب از آب دربیاید آن وقت خدمتی خواهد 
بود به همه  کشورهای اسلامی؛ کشورهای 
عربی، کشورهای با زبانهای دیگر که اینها 
همه باید استفاده کنند و استفاده خواهند 
کرد و شاید هنرمندان آنها پیش قدم بشوند 

و کارهای بزرگی را انجام بدهند. 
  اراده قوی و عزم راسخ عنصر 

تعيين کننده 
ایشان خاطر نشان کردند: خب، حالا 
است که  این  بکنیم،  باید  ما  کاری که 
عناصر تشکیل دهنده  شخصیّت حمزه را 
باید مشخّص بکنیم؛ یعنی یکی از کارهای 
بزرگ این است که چه شد و چه خصوصیّتی 
بود که این شخصیّت را در این حد، عظمت 
بخشید؛ به نظر من این یکی از کارها است. 
آن وقت اینها الگو بشود برای ماها که هم 
خودمان و هم دیگران از آن استفاده کنیم. 
و به نظر من دو مورد از این عناصر مهمّ 
تشکیل دهنده ی شخصیّت او، یکی »عزم 
راسخ« است و یکی »قدرت شناخت« که 
اینها را ما بایستی هر چه می توانیم ترویج 
کنیم. مقام معظم رهبری بیان کردند: عزم 
راسخ؛ گاهی اوقات انسان از یک چیزی مطّلع 
است، یک چیزی را قبول هم دارد، اعتقاد هم 
دارد، منتها به خاطر ضعف نفْس بر طبق آن 
عمل نمی کند؛ اراده ی قوی و عزم راسخ اینجا 
یک عنصر تعیین کننده است که این آدم با 
عزم راسخ عمل کند. آن روزی که جناب 
حمزه اسلام آورد جناب حمزه سال هشتم 
بعثت اسلام آورد که این، مستند به منابع 
معروف است؛ یعنی اسُدالغابة و دیگران، سال 

هشتم گفته اند جزء سخت ترین اوقات پیغمبر 
بود؛ چون اسلام علنی شده بود، از اطراف و 
اکناف به پیغمبر حمله می کردند، به اصحاب 
پیغمبر حمله می کردند. لبتّه این هست که 
جناب حمزه قبل از آنکه مسلمان هم بشود 
از پیغمبر به طور جدّی دفاع می کرد؛ از اوّل 
دفاع می کرد؛ و این هست که مثلًا آن وقتی 
که جناب ابوطالب مشکلاتی داشت و حضرت 
امیرالمؤمنین را پیغمبر قبول کرد، ایشان 
جناب جعفر را از بچّگی به خانه ی خود آورد؛ 
یعنی از این قبیل چیزها در زندگی جناب 
حمزه هست که اینها مال قبل از اسلام است. 
این سختی هایی که شنیده ایم، مال همین 
سال ها است که در یک چنین شرایطی که 
مسلمانها در نهایت محنت زندگی می کنند، 
این آدم در مسجدالحرام، کنار کعبه فریاد 
میزند که من مسلمان شدم و همه بدانید من 
به دین او ایمان آوردم. اینها خب آن شجاعت 
و آن عزم راسخ و تشخیص درست را نشان 
می دهد و این تشخیص درست خیلی مهم 
است. یاد بدهیم خودمان را و مردممان را به 
اینکه روی مسائل درست فکر کنیم و درست 

تشخیص بدهیم. 
   خواص جامعه همت کنند

حضرت آیت ا... خامنه ای عنوان کردند: 
فکر نکنیم، تأمّل نکنیم، گناه است؛ قرآن این 
جوری با صراحت این را بیان می کند. و خب 
حالا این بزرگوار بنا به فرمایش امیرالمؤمنین، 
 به نقل امام باقر )ع( مصداق »صَدَقوا ما 
عاهَدُوا ا...« است؛ آن وقت این »صَدَقوا ما 
ـ یعنی صادقانه با معاهده ی  عاهَدُوا ا...« ـ
ـ چه  جوری است؟ شکل  الهی رفتار کردن ـ
تمام و کاملش عبارت از این است که شخص 
از خودش مصداقی بسازد برای معارف الهی 
و برای دستورات الهی و برای راهی که خدا 
معیّن کرده و پیش پا گذاشته؛ یعنی خودش 
را مصداق آن قرار بدهد؛ این را ان شاءا... یاد 
بگیریم. مقام معظم رهبری اظهار داشتند: 
اگر خواصّ جامعه همّت کنند برای تولید 
یک چنین شخصیّت هایی ، هر یک از اینها 
خواهد توانست جامعه را در مواقع حسّاس 
نجات بدهد؛ واقعاً این جوری است. ما اکتفا 
نکنیم به همین که حالا کسانی را تربیت 
کنیم، یا موعظه  کنیم، یا از این کارها، که 
حالا بالاخره باری به هرجهت، یک چیزی را 
قبول کنند؛ نه، سعی دستگاه ها بر این باشد 
بحمدا... جامعةالمصطفی در این زمینه ها 
می تواند مرکز فعّالی باشد؛ در قم، مراکزی که 
اخیراً مدیریتّ کارآمدِ حوزه بحمدا... به وجود 
آورده می تواند یک چنین چیزهایی را تمهید 
کند؛ بعضی از دستگاه های تبلیغی هم در این 
زمینه خوب کار می کنند شخصیّت هایی را 
درست کنیم که این شخصیّت ها خودشان 
مصداق باشند برای معارف الهی، معارف 
اسلامی و احکام اسلامی. اگر یک چنین 
شخصیّت هایی درست بشوند، آن وقت دیگر 
تشکیل تمدّن اسلامی یک چیز قطعی خواهد 
بود؛ یعنی دیگر مورد تردید نخواهد بود. 
خداوند ان شاءا... به شماها اجر بدهد، شماها 
را موفّق کند که بتوانید این کار را و کارهای 
بعدی را ان شاءا... با بهترین وجهی انجام 
بدهید. بنده هم به سهم خودم از همه ی شما 
آقایانی که دست اندرکار این قضیّه هستید 

تشکّر می کنم.

 مقام معظم رهبری:  

 قدرت شناخت و عزم راسخ دو ویژگی برجسته و الگوساز 
در جناب حمزه است  

   چنين شخصيت هایی قادر به نجات جامعه در مواقع حساس هستند

دیدگــــاه


